

О.Ю. БЛАТОВА¹

¹Новосибирский государственный архитектурно-строительный университет (Сибстрин), г. Новосибирск, Россия

ПАМЯТНИКИ ФЕДЕРАЛЬНОГО ЗНАЧЕНИЯ НА ТЕРРИТОРИИ АЛТАЙСКОГО КРАЯ: ПРОБЛЕМЫ СОХРАНЕНИЯ

***Аннотация.** Статья посвящена актуализации вопросов, связанных с проблемой сохранения объектов культурного наследия федерального значения, расположенных на территории Алтайского края. Проведенный краткий анализ памятников позволяет соединить воедино и представить ключевые проблемы, связанные с физическим состоянием объектов и изменениями их исторического облика, которые оказывают влияние на культурно-исторический ландшафт города и восприятие памятников. Введенные в научный оборот результаты собранного материала и анализ памятников позволяют расширить представление об этапах развития и актуальной сохранности объектов культурного наследия региона. Алтайский край ценен не только своими природно-климатическими условиями, но и историей развития региона, которая напрямую связана с культурным центром Российской империи, Санкт-Петербургом. Уникальные объекты культуры являются прямым подтверждением связи удаленной провинции со столицей, их малочисленность и стремительно разрушающийся культурный ландшафт актуализирует вопросы сохранности объектов в историко-градостроительной среде, и в дальнейшем позволит подойти как можно ближе к решению вопросов комфортной застройки городов, сохраняя при этом их аутентичность.*

***Ключевые слова:** федеральное значение, памятник архитектуры, утраты, стиль, фасад, Алтайский край.*

O.Yu. BLATOVA¹

¹Novosibirsk State University of Architecture and Civil Engineering (Sibstrin), Novosibirsk, Russia

MONUMENTS OF FEDERAL SIGNIFICANCE ON THE TERRITORY OF ALTAI KRAI: CONSERVATION PROBLEMS

***Abstract.** The article is devoted to the actualization of issues related to the problem of preserving objects of cultural heritage of federal significance located on the territory of the Altai Territory. The brief analysis of the monuments allows us to bring together and present the key problems associated with the physical state of objects and changes in their historical appearance, which affect the cultural and historical landscape of the city and the perception of monuments. The results of the collected material and the analysis of monuments introduced into scientific circulation will expand the understanding of the stages of development and the current preservation of cultural heritage sites in the region. The Altai Territory is valuable not only for its natural and climatic conditions, but also for the history of the development of the region, which is directly connected with the cultural center of the Russian Empire, St. Petersburg. Unique cultural objects are a direct confirmation of the connection of a remote province with the capital, their small number and rapidly deteriorating cultural landscape actualizes the issues of preservation of objects in the historical and urban environment, and in the future will allow you to come as close as possible to solving the issues of comfortable urban development, while maintaining their authenticity.*

***Keywords:** federal significance, architectural monument, loss, style, facade, Altai Territory.*

СПИСОК ЛИТЕРАТУРЫ

1. Баландин С.Н. Архитектура Барнаула. Барнаул: Алт. кн. изд-во, 1974. 108 с.
2. Баландин С.Н. Здания первой и второй сереброплавильных «фабрик» старого Барнаульского завода // Памятники истории и архитектуры Сибири / Академия наук СССР, Сибирское отделение, Институт истории, филологии и философии; отв. ред.: О.Н. Вилков, А.С. Московский. Новосибирск: Наука, 1986. С. 87–98.
3. Барнаул: Энциклопедия / под ред. В. А. Скубневского. Барнаул: Изд-во Алт. гос. ун-та, 2000. 407 с.
4. Бойко В.П., Ситникова Е.В. Архитектура городов Томской губернии и сибирское купечество (XVII – начало XX века). Томск: Томск. гос. архит.-строит. ун-т, 2011. 480 с.
5. Долнаков А.П. Архитектурное наследие Барнаула и проблема его сохранения // Труды / Алтайский политехнический институт им. И. И. Ползунова. Вып. 52: Строительные конструкции. Барнаул, 1975. С. 41–49.
6. Долнаков А.П., Долнакова Е.А., Зотева Л.А., Степанская Т.М. Памятники архитектуры Барнаула. Барнаул: Алт. кн. изд-во, 1982. 160 с.
7. История Барнаула: учебное пособие для средней школы / А.В. Старцев, М.О. Тяпкин, О.А. Тяпкина. Барнаул: Алт. полиграф. комбинат, 2000. 326 с.
8. Конышева О.Ю. Народный дом в г. Барнауле – памятник архитектуры и культуры начала XX в. // Баландинские чтения: сборник статей научных чтений памяти С.Н. Баландина. Новосибирск: Новосиб. Гос. архит.-худ. акад., 2015. Т. X. Ч. 1. С. 230–237.
9. Конышева О.Ю. Общественная деятельность гражданского инженера И.Ф. Носовича в первой трети XX в. в Западной Сибири // Мир науки, культуры, образования. 2010. № 5. С. 166–170.
10. Конышева О.Ю. Строительная и надзорная деятельность гражданского инженера И.Ф. Носовича в поселке Новониколаевском и городе Новониколаевске (Новосибирске) // Баландинские чтения: сборник статей научных чтений памяти С.Н. Баландина. Новосибирск: Новосиб. Гос. архит.-худ. акад., 2014. Т. IX. Ч. 1. С. 124–126.
11. Петракова Л.Д. Проблемы сохранения интерьеров памятников архитектуры Барнаула // Мир науки, культуры, образования. 2019. № 3. С. 26–28.
12. Скубневский В.А., Гончаров Ю.М. Города Западной Сибири во второй половине XIX – начале XX в. Барнаул: Азбука, 2004. 160 с.
13. Скубневский В.А. Народный дом – центр культуры и общественной жизни дореволюционного Барнаула // Известия Алтайского государственного университета. 2012. Т. 2. № 4. С. 191–193.
14. Скубневский В.А., Степанская Т.М. Барнаульский металлургический завод – памятник истории и архитектуры // Памятники истории и культуры Барнаула. Барнаул, 1983. С. 30–39.
15. Скубневский В.А. Уголок Петербурга // История Петербурга. 2004. № 6. С. 33–38.
16. Степанская Т.М. Архитектура Алтая XVIII–XX вв. Барнаул: А.Р.Т., 2006. 300 с.
17. Усанова А.Л. Художественное пространство Барнаула: диалектика столичной и провинциальной культуры // Вестник славянских культур. 2019. Т. 51. С. 277–288.

REFERENCES

1. Balandin S.N. Architecture of Barnaul. Barnaul, 1974. 108 p. (rus)
2. Balandin S.N. Buildings of the first and second silver-smelting «factories» of the old Barnaul plant. In: Monuments of history and architecture of Siber. Novosibirsk: Nauka, 1986. Pp. 87–98. (rus)
3. Barnaul: Encyclopedia / edited by V. A. Skubnevsky. Barnaul: Publishing house of Alt. State University, 2000. 407 p.
4. Bojko V.P., Sitnikova E.V. The architecture of the cities of the Tomsk province and the Siberian merchants (XVII – the beginning of the XX century). Tomsk: Tomsk State University of Architecture and Civil Engineering Publ., 2011. 480 p. (rus)
5. Dolnakov A.P. The architectural heritage of Barnaul and the problem of its preservation. In: Scientific works of Polzunov Altai State Technical University, 1975. Is. 52. Pp. 41–49. (rus)
6. Dolnakov A.P., Dolnakova E.A., Zoteeva L.A., Stepanskaja T.M. Architectural monuments of Barnaul. Barnaul: AltaibookPubl, 1982. 160 p. (rus)
7. The history of Barnaul: a textbook for secondary school / A.V. Startsev, M.O. Tyapkin, O.A. Tyapkina. Barnaul: Alt. polygraph. combine, 2000. 326 p.
8. Konysheva O.Ju. The People's House in Barnaul is a monument of architecture and culture of the early 20th century. In: Balandinsky readings. Novosibirsk, 2015. Vol. 10. Part 1. Pp. 230–237. (rus)
9. Konysheva O.Ju. Public activities of civil engineer I.F. Nosovich in the first third of the 20th century in Western Siberia. In: The world of science, culture, education. 2010. No. 5. Pp. 166–170. (rus)
10. Konysheva O.Ju. Construction and supervisory activities of civil engineer I.F. Nosovich in the village of Novonikolaevsky and the city of Novonikolaevsk (Novosibirsk). In: Balandinsky readings. Novosibirsk, 2014. Vol. 9. Part 1. Pp. 124–126 (rus)

11. Petrakova L.D. Problems of preservation of the interiors of architectural monuments of Barnaul. In: The world of science, culture, education. 2019. No. 3. Pp. 26–28. (rus)
12. Skubnevskij V.A., Goncharov Ju.M. (2004) Cities of Western Siberia in the second half of the 19th – early 20th centuries. Barnaul: Azbuka, 2004. 160 p. (rus)
13. Skubnevskij V.A. The People's House – the center of culture and social life of pre-revolutionary Barnaul. In: News of the Altai State University. 2012. Vol. 2. No. 4. Pp. 191–193. (rus)
14. Skubnevskij V.A., Stepanskaja T.M. Barnaul Metallurgical Plant a monument of history and architecture. In: Monuments of history and culture of Barnaul. Barnaul, 1983. Pp. 30–39. (rus)
15. Skubnevskij V.A. Petersburg nook // In: History of St. Petersburg. 2004. No. 6. Pp. 33–38. (rus)
16. Stepanskaja T.M. Architecture of Altai XVIII–XX centuries. Barnaul, 2006. A.P.T. 300 p. (rus)
17. Usanova A.L. The Artistic Space of Barnaul: Dialectics of Metropolitan and Provincial Culture // Bulletin of Slavic Cultures. 2019. Vol. 51. Pp. 277–288. (rus)

Информация об авторе:

Блатова Ольга Юрьевна

ФГБОУ ВО «Новосибирский государственный архитектурно-строительный университет»,
г. Новосибирск, Россия,
кандидат искусствоведения, доцент кафедры Архитектуры и реставрации городской среды.
E-mail: 9059849359@mail.ru

Information about author:

Blatova Olga Yu.

Novosibirsk State University of Architecture and Civil Engineering, Novosibirsk, Russia,
candidate of art history, associate professor of the department of Architecture and Restoration of the Urban Environment.
E-mail: 9059849359@mail.ru